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Laura Táunâjik, Siumut  
Medlem af Inatsisartut 
HER 

 
  

 

  

Svar på § 37-spørgsmål nr. 181 Hvid- og narhvaler 
 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 

Naalakkersuisut vedrørende hvid- og narhvaler på Østkysten. Spørgsmålet er henvist til 

besvarelse hos mit område. 

Ad. 1) Hvad er status i arbejdet om fangst af nar- og hvidhvaler på Østkysten? 

Ad. 2) Hvornår vil optællingen af nar- og hvidhvaler gå i gang? 

Ad. 1+2)  

Arbejdet i Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug (APNN) vedrørende hvid- og 

narhvaler er uændret i forhold til de tidligere § 37 spørgsmål, der har været i løbet af 

2016 vedrørende hvid- og narhvaler (Nr. 13, 14 & 17). APNN arbejder ud fra den 

nuværende rådgivning fra Grønlands Naturinstitut (GN), samt hvad der er blevet 

besluttet i Naalakkersuisut angående kvotefastsættelsen af narhvaler på Østkysten her i 

2016. 

APNN arbejder stadigvæk aktivt sammen med GN for at indsamle alle tilgængelige 

oplysninger fra fangerne samt andre angående hvidhvaler observeret langs Østkysten. 

Uden disse oplysninger er det svært på nuværende tidspunkt at fastslå, hvor mange 

hvidhvaler der opholder sig langs den grønlandske Østkyst, og om disse er midlertidige 

gæster, eller om de danner grundlaget for en fast bestand. 

GN har oplyst, at de i august 2016 planlægger at gennemføre flytællinger langs den 

grønlandske Østkyst, for at kunne vurdere hvid- og narhvals 

bestandssammensætningen samt størrelserne af disse. APNN kan på nuværende 

tidspunkt ikke oplyse om, hvornår den endelige rådgivning fra disse tællinger kommer til 

at blive præsenteret for Naalakkersuisut.  

Ad. 3) Hvor realistisk er det, at fangerne blev lovet sidste år, at de kan genansøge om 

ekstra fangstkvoter når de har opfanget deres kvote?  

Ad. 4) I forbindelse med genansøgninger omkring fornyede fangsttilladelser, er det flere 

gange sket, at disse er blevet afvist. Hvordan vil man forklare dette i forhold til spørgs-

mål nr. 3? 
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Ad. 3+4)  

APNN er ikke bekendt med dette løfte, og da det ikke kommer fra undertegnede, eller 

tidligere Naalakkersuisoq for APNN, kan APNN ikke henholde sig til andet end de 

almindelige procedure, der følges ved tildeling af kvoter, ekstrakvoter og ligeledes afslag 

på ansøgning om ekstrakvoter. 

Sidste år blev der af Naalakkersuisut d. 17. september 2015, givet tilsagn om en 

ekstrakvote på 10 narhvaler til Tasiilaq. Tildelte ekstrakvoter kan altid kun anvendes i 

det år, der er blevet søgt, og kan ikke medtages til næste års kvote, selvom den ikke 

blev opbrugt. 

Det skal slutteligt nævnes at ved dags dato, da denne besvarelse er skrevet, er kvoten 

for narhvaler i Tasiilaq stadigvæk ikke opbrugt for 2016, der er fanget 15 ud af 16 stk. 

 

 

Med venlig hilsen 

Nikolaj Jeremiassen 


